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Îngerii vin mereu...

Umbra lui Dumnezeu pe pământ

LENAUHEIM

Privind-o pe această descendentă a Huguenoților din Franța, 
Charlize Theron pe numele ei, câștigătoare a premiului Oscar, 

recompensată cu o stea pentru filmele sale, amplasată în partea de nord, 
aria 6800, pe Bulevardul Walk of Fame din Hollywood, gândul te duce la 
vorbele Gabrielei Melinescu: „Iubiți frumusețea; ea este umbra lui Dum-
nezeu pe pământ.”

,
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TimișRECAS,
„Alegerea unui primar ar trebui limitată la două mandate, 

cu condiția ca un mandat să dureze cinci ani!”
Teodor PAVEL - Primar al orașului Recaș

Domnule primar, vă felicit pen-
tru realegerea dumneavoastră, pen-

tru o perioadă de patru ani în fruntea administrației orașului 
Recaș.  

Mulțumesc, domnișoară Mihaela! Și pentru că tot ai 
amintit de „perioada de patru ani”, aș dori să-ți spun că eu con-
sider că alegerea unui primar ar trebui limitată la două man-
date, cu condiția ca un mandat să dureze cinci ani. Sper să pot 
vedea cândva acest fapt și în țara noastră, așa cum se întâmplă 
în multe țări europene.  

Nimeni, cel puțin dintre colegii dumneavoastră, nu mi-a 
făcut, până azi, o astfel de mărturisire.  

Domnișoară Mihaela, repet și pentru faptul că jurnalul 
nostru, al primăriilor, are o largă arie de răspândire, ceea ce 
am mai spus și în foaia noastră locală, anume că un mandat 
de patru ani pentru un primar este prea puțin, două de opt ani 
sunt insuficiente, iar trei mandate de 12 ani sunt prea multe. În 
această linie a dialogului nostru, pot spune că acest al treilea 
mandat al meu îmi este necesar pentru a definitiva toate pro-
iectele propuse, pe care le voi finaliza până în anul 2022, atât 
pentru orașul Recaș, cât și pentru localitățile aparținătoare.  

Asta înseamnă că...  
Asta înseamnă că de făcut vor mai fi lucrări necesare, une- 

le nu se vor termina nici în anul 2024, dar eu, ce mi-am propus 
până acum, pot finaliza în doi ani.  

Domnule primar, nu sunteți omul care poate fi oprit din 
aș urma proiectele și din a începe altele, dar eu vreau să vă 
întreb cu privire la situația epidemiologică în care se află și 
orașul Recaș, odată cu toată țara?  

Domnișoară, declanșarea acestei pandemii ne-a pus și pe 
noi, asemeni lumii întregi, într-o poziție nemaiîntâlnită. Ne-a 
găsit complet descoperiți din punct de vedere medical și nu 
numai. La început și la noi s-a instalat un nedorit, dar firesc, 
climat de teamă, teamă de necunoscut, de gravitatea acestui 
flagel, dar, la scurt timp, ne-am mobilizat bărbătește, luând 

acele măsuri recomandate de forurile de specialitate pentru 
prevenire.  

Mai exact?  
Mai exact, am urgentat achiziția de clor și de dezinfectanți, 

apoi, folosind un utilaj multifuncțional, recent achiziționat pe 
fonduri europene, am desfășurat ample acțiuni de spălare a 
tuturor străzilor asfaltate din orașul Recaș și din localitățile 
aparținătoare, la fiecare trei zile. Totodată am adaptat și pro-
gramul de funcționare al instituției noastre în conformitate cu 
regulile impuse de starea de urgență.  

Au reușit oamenii în perioada de început să-și procure 
și măștile necesare?  

În perioada în care măștile de care mă întrebi au lipsit cu 
desăvârșire de pe piața românească, noi am distribuit câte două 
fiecărei familii.  

Ați avut și persoane repatriate?  
Sigur, dar constituind încă din prima zi un Comitet Lo-

cal pentru Situații de Urgență am monitorizat 24 de ore din 24 
toate persoanele repatriate, izolate sau aflate în carantină, pre-
cum și modul în care era respectată restricția privind circulația 
cetățenilor, îngăduită doar pentru motive bine întemeiate prin 
localitățile noastre. Și, tot în acest context, am identificat per-
soanele și familiile vulnerabile, trimițându-le ajutoare cu ali-
mente ori medicamente.  

V-ați confruntat și cu cazuri mai deosebite privind res-
pectarea acestor măsuri?  

Sigur că ne-am confruntat, au existat și persoane obișnuite 
certate cu legea, unele voiau chiar să profite de conjunctura 
creată, conjunctură care facilitează de obicei instalarea panicii, 
dar am trecut cu bine, păstrând sub control întreaga situație.  

Ați avut, domnule primar, cazuri de îmbolnăvire cu CO-
VID -19 pe raza orașului?  

Pe raza administrației noastre am avut doar cazuri izo-
late, dar noi rămânem în continuare vigilenți, știind că lupta 
împotriva acestui virus va fi una de lungă, foarte lungă durată.  

Realegerea domnului ing. Teodor Pavel în demnitatea de edil al orașului Recaș, adeverește 
predicția noastră că niciun membru fondator al Asociației Primarilor din Banatul Istoric, 

nu va pierde competiția electorală din acest an. Sigur, meritul este al dânșilor, care au dovedit spirit 
gospodăresc și respect pentru comunitățile cărora le aparțin. Și vorbind cu domnul primar și despre 
realegerea sa, am aflat un lucru interesant, chiar din primul răspuns.  

Pagină coordonată de Mihaela ASTRENIE

Domnul Raul Stoia din orașul 
Recaș ne întreabă dacă plata 

pensiei de urmaș poate fi suspendată? 
Domnule Stoia, „Casa Națională de Pen-
sii” a anunțat că plata pensiei de urmaș 
se suspendă din 1 octombrie dacă benefi-
ciarii nu fac dovada continuării studiilor 
și nu transmit caselor teritoriale de pen-
sii adeverințele emise în acest sens de 
instituțiile de învățământ. Potrivit preve-
derilor art. 114 alin. (2) din Legea 263/2010 
privind sistemul unitar de pensii publice, 
cu modificările şi completările ulterioare, 
plata pensiei de urmaş se suspendă în-
cepând cu data de 1 octombrie a anului 
în curs, în situaţia copilului, beneficiar al 

Poșta redacției                                  Cititorii ne întreabă, noi răspundem
unei pensii de urmaş, care nu face dovada 
continuării studiilor. Sunt avuţi în vedere 
copiii urmaşi care au depăşit vârsta de 16 
ani. Instituţiile de învăţământ comunică 
prin mijloace electronice adeverinţele 
prin care se face dovada continuării studi-
ilor, iar aceşti beneficiari au posibilitatea 
de a le transmite caselor teritoriale de pen-
sie, prin aceleaşi modalităţi, adeverinţele 
în cauză, transmise electronic, constituie 
dovada privind continuarea studiilor şi 
vor fi avute în vedere la acordarea pensiei 
de urmaş, respectiv la continuarea plăţii 
pensiei de urmaş, urmând ca beneficia-

rii să prezinte originalul până la sfârşitul 
anului şcolar 2020-2021”. Copiii între 16 
și 26 de ani au dreptul la pensie de urmaș 
până la data absolvirii studiilor, dacă 
urmează o formă de învățământ. Cei peste 
26 de ani, primesc pensie pe toată durata 
invalidității de orice grad, dacă aceasta s-a 
ivit fie înainte de a împlini vârsta de 16 
ani, fie în timp ce își continuau studiile, 
dar înainte de vârsta de 26 de ani.  Pen-
sia de urmaş se cuvine copiilor şi soţului 
supravieţuitor, dacă susţinătorul decedat 
era pensionar sau îndeplinea condiţiile 
pentru obţinerea unei pensii.  

Prof. univ. dr. Aurel MIHUȚ
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SÂNMIHAIU ROMÂN Timiș

Viorel MĂRCUȚI - Primar al comunei Sânmihaiu Român

„Haideți să facem împreună din comuna Sânmihaiu Român 
un loc binecuvântat!“

Așa după cum era de 
așteptat, domnul Viorel 

Mărcuți a fost reales în funcția de 
primar al frumoasei comune  
Sânmihaiu Român. La capătul 
acestor alegeri, domnia sa ne-a 
îngăduit să publicăm în jurnalul 
primăriilor, mesajul său către lo-

cuitorii comunei sale. Urându-i succes, facem acest lucru cu 
plăcere:

Stimați cetățeni, dragi consăteni,  
Alegerile au fost un adevărat tur de forță! Prin prezența 

la vot de 53,01%, ați arătat că oricâte resurse sunt lansate 
pentru a fi manipulați, cetățenii Sânmihaiului Român pot să 
discearnă între adevăr și minciună. Cu Dumnezeu alături 
acest lucru a fost posibil!  

Cu Dumnezeu alături mergem înainte! Sperăm să înche-
iem cât mai curând acest proces electoral, să formăm o echipă 
la conducerea administrației cu care să conlucrăm prolific 
spre binele și dezvoltarea comunității noastre.  

Mulțumesc tuturor celor care mi-au acordat votul de în-
credere și susținere, mie și echipei mele!  

Mulțumesc echipei mele, susținătorilor și tuturor celor ce 
au fost implicați în această campanie, dovedind profesiona-
lism, ne-răspunzând provocărilor, păstrându-și valorile mo-
rale și caracterul nealterat!  

Comuna Sânmihaiu Român are nevoie de un climat pro-
activ, necesar dezvoltării! Prin participarea numeroasă la vot, 
prin votul dumneavoastră ați arătat chiar acest lucru!  

Haideți să facem împreună din comuna Sânmihaiu 
Român un loc binecuvântat, unde acasă să însemne mai mult 
decât condiții bune de infrastructură și utilități, să însemne 
armonie, apreciere, respect!  

„Tot ce ține de tradițiile noastre, se constituie într-o moștenire importantă!“ 

  Pagină coordonată de Mihaela ASTRENIE 

Multe activități au fost răvășite de această pandemie 
planetară, altele au fost suspendate, chiar dacă ele au 

aparținut datinii, sufletului. Dar și înainte de apariția acestui flagel, 
unii oameni și-au ridicat glasul împotriva tradițiilor, a bucuriei co-
lective. Într-un astfel de moment, privind imaginile de mai jos, mi-am 
amintit ce spunea, nu demult, primarul reales al comunei domnul 
Viorel Mărcuți:  

„Ar fi fost ușor să renunțăm în anii aceștia la rugile satelor noas-
tre, pentru că au fost atâtea voci care nu le vedeau rostul, le găseau prea 
costisitoare, ori voiau pur și simplu ca ele să dispară. Am considerat 
însă că tot ce ține de tradițiile noastre se constituie într-o moștenire 
importantă pe care am primit-o de la strămoșii noștrii și pe care sun-

tem datori să 
o dăm mai de-
parte urmașilor noștri. 
Aceste tradiții ne defi- 
nesc ca popor, ne pozițio-
nează de-a lungul isto-
riei și țin de identitatea 
noastră la care nu trebuie 
să permitem nimănui să 
atenteze.”  
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VOITEG Timiș

Prof. Camelia FOGAȘ - Director Școala Gimnazială Voiteg

„La nivel de localitate suntem destul de avansați!”

În anul acesta, jumătatea lunii octombrie fu minunată în Banatul nostru drag, iar cât privește 
timpul, e lucru știut, el zboară ca pasărea, dar omul se simte bine atunci când nu ia în seamă tre- 

cerea lui. Vremea, timpul, viața… câți oare ne gândim că viața fiecărui om atârnă de-un fir de păr, o 
 prăpastie fără fund i se poate căsca la picioare în orice clipă, iar el își mai născocește și singur tot soiul
 de neplăceri, otrăvindu-și inutil existența. Dar, mai există și oameni, asemeni doamnei cu care am rea-

lizat micuțul interviul de mai jos, oameni care, lucru de laudă, și-au rânduit viața atât de perfect, atât 
de ireproșabil, încât nu-și află loc în ea nici plictiseala, nici tristețea… nici alte sentimente apăsătoare. 

Pagină coordonată de Mihaela ASTRENIE

Doamnă profesor Camelia Fogaș, într-o vreme în care 
omul se îndepărtează de om, atât fizic cât și spiritual, din știute 
pricini de spaimă globală, în aceste vremi în care a apărut 
un mod nou de dialog între dascăl și elev, mă refer, desigur, 
la sistemul online, aș dori să aflu de la dumneavoastră dacă 
poate fi înlocuită biblioteca cu laptopul?  

Domnișoară Mihaela, biblioteca este o comoarǎ de valori 
nebănuite, un izvor de culturǎ, de informare și de recreere. 
Astăzi, când societatea în care trăim este informatizatǎ, biblio-
teca tradiționalǎ în care accentul cade pe forma tipărită și unde 
trebuie sǎ venim pentru a împrumuta o carte sau alte activităţi, 
pierde teren în favoarea altui concept, determinat de existența 
spațiului virtual și a realităţii virtuale. Folosind calculatoarele, 
bibliotecile și-au format în paralel o bibliotecǎ virtualǎ în care 
au transferat în format electronic edițiile rare sau deteriorate 
protejându-le de distrugere. Bibliotecă virtualǎ care, precum 

se știe, nu se limitează însǎ numai la documente care pot fi 
reprezentate sau distribuite în format tipărit, ci și la documente 
audio-vizuale sau multimedia organizate în colecţii.  

Sunteți, dincolo de activitatea didactică și un om al 
cetății, având un cuvând de vot, ca să spun astfel, în bunul 
mers al administrației locale, motiv pentru care aș dori să 
aflu ce proiecte importante s-au realizat în ultima vreme în 
comuna dumneavoatră?  

La nivel de localitatea suntem destul de avansați, un mare 
proiect a fost finalizat: sistemul de canalizare. Avem drumuri 
asfaltate și străzi cu pavaje și urmează să primim finanțare 
pentru două mari proiecte.  

Care sunt acelea?  
Reabilitarea Casei de Cultură și costrucția unei Săli de 

Sport pentru tinerii comunei. Un alt proiect care a și primit 
finanțare este executarea unei capele funerare în localitate.  

Domnul Mircea I, din comuna 
Voiteg, ne cere date privind 

vârsta la care se poate lua permisul auto. 
Domnule Mircea, conform unui proiect 
de lege adoptat de Guvern, care transpune 
norme europene în vigoare și care va fi 
transmis spre dezbatere în Parlament, 
scade vârsta de obținere a permisului de 
conducere pentru anumite categorii de 
şoferi profesionişti. Şoferii profesioniști 
care au certificat de competență şi vor 
să dea examen pentru permis catego-
ria C și CE nu vor trebui să mai aștepte 
până la 21 de ani, ci o vor putea face de 
la 18 ani. Vârsta a fost redusă și în cazul 
șoferilor care dau pentru permis catego-
riile D și DE, care vor putea lua permisul 
la vârsta de 23 de ani, nu la 24 cum pre-
vedea legislația. Şoferii profesioniști vor 
putea obţine permisele de conducere mai 
devreme. Legislația prevede în momentul 
de față că vârsta minimă pentru obținerea 
carnetului de conducere este de:  a) 16 ani 

N-ai dezmierda, de n-ai şti să blestemi;
surâd numai acei care suspină
Azi n-ai zâmbi, de n-ar fi fost să gemi
de n-ai fi plâns, n-ai duce-n ochi lumină.

împliniți, pentru categoriile de vehicule 
AM, A1 și B1; b) 18 ani împliniți, pen-
tru categoriile de vehicule A2, B, BE, C1, 
C1E și Tr; c) 20 de ani împliniți, dacă per-
soana are o experiență de cel puțin 2 ani 
de conducere a motocicletelor din catego-
ria A2, sau 24 de ani împliniți, pentru mo-
tocicletele din categoria A; d) 21 de ani 
pentru categoriile de vehicule C, CE, D1 
și D1E, precum și pentru triciclurile cu 
motor din categoria A; e) 24 de ani pentru 
categoriile de vehicule D, DE, Tb și Tv.  
De asemenea, certificatul de competență 
profesională se va obține după ce solici-
tantul participă la un curs și promovează 
un test. Prin excepție de la vârsta minimă 
prevăzută la alin. (4) lit. d), permisul de 
conducere pentru categoriile de vehicule 
C și CE se eliberează de la vârsta de 18 ani 
cu înscrierea în acesta a codului național 
pentru atestarea valabilității categoriei nu- 
mai în cazul conducerii vehiculului pe teri- 

toriul României în prezența instructorului 
auto atestat sau a examinatorului din cadrul 
autorității competente în timpul desfă- 
șurării cursului practic, respectiv a probe-
lor practice pentru obținerea certificatului 
de calificare profesională inițială, denumit 
în continuare CPI, astfel cum acesta este 
reglementat prin art. 1 alin. (3) din „Nor- 
mele privind pregătirea şi atestarea profe- 
sională a anumitor categorii de conducă-
tori auto”, aprobate prin Ordinul minis-
trului transporturilor nr.1214/2015 pentru 
aprobarea normelor privind pregătirea şi 
atestarea profesională a personalului de 
specialitate din domeniul transporturilor 
rutiere, cu modificările și completările ul- 
terioare sau cu înscrierea codului euro-
pean armonizat privind deținerea unui 
CPI, stabilește proiectul de lege. Noile 
prevederi trebuie adoptate de Parlament, 
promulgate de șeful statului și publicate 
în Monitorul Oficial. 

Poșta redacției                                  Cititorii ne întreabă, noi răspundem            
 Prof. univ. dr. Aurel MIHUȚ

Bijuteria lirică                               N-ai dezmierda…                           

Şi dacă singur rana nu-ţi legai
cu mâna ta n-ai unge răni străine
N-ai jindui după un colţ de rai
de n-ai purta un strop de iad în tine.

Căci nu te-nalţi în slăvi până nu cazi
cu fruntea grea în pulberea amară.
Şi dacă-nvii cu cântecul de azi
e c-ai murit cu lacrima de-aseară.  

Radu GYR
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SAVÂRSIN
)

, Arad

„Sincere felicitări și mulțumiri, domnule primar Vodicean!”

Îmi place Săvârșinul și pentru că aici orice gest de 
cultură capătă valențele cuvenite. Îmi place Săvârșinul 

și pentru că, de multă vreme, este o „Vatră a Poeziei” în dul-
cele nostru grai bănățean și un loc în care valorile sunt re-
spectate, caz rar într-o țară ca a noastră de azi. Da, îmi place 
această așezare unde casele de demult, case curate, miros încă 
a ulei de candela și a sulfină.  

Am amintit de valori nu întâmplător, ci pentru că (și asta 
este bine să o afle toți cititorii noștri) la sfârșitul lunii septem- 
brie, ambasadorul României în Republica Populară Chineză, 
domnul Basil Constantinescu a participat, la invitația Mu- 
zeului de Artă al Academiei de Artă a Chinei, la ceremonia 
oficială de deschidere a expoziției comemorative „Dincolo de 
Vizibil: Eugen Popa și Pictura Contemporană Chineză”, meni- 
tă să marcheze aniversarea a 60 de ani de la întemeierea pictu-
rii contemporane chineze.  

Pentru mai tinerii noș-
tri cititori, trebuie să spu-
nem că în urma acordului 
cultural între România şi 
China, semnat în 1951, ar-
tistul Eugen Popa și soția sa, 
Eugenia Popa Hagiu, au 
lucrat la Academia de Arte 
Plastice din Hangzhow, ope- 
rele celor doi artiști fiind ex- 
puse la Beijing. Pentru în-
treaga activitate i s-a decer-
nat „Diploma de onoare” şi 
„Meritul Cultural Chinez”. 
Și nu numai pentru tineri, 
mai consemnez că Eugen 
Popa, al cărui tată, Vasile 
Popa, învățător și preot, 
dintr-o veche familie de țărani originari din satul Toc, comuna 
Săvârșin, a fost pictor, grafician, gravor, absolvent la Belle 
Arte în Bucuresti, a urmat cursurile de pictură sub îndrumarea 
profesorului Camil Ressu şi de gravură cu profesorul Simion 
Juca. A fost asistentul profesorului Alexandru Ciucurencu, de-
venind mai târziu profesor la Institutul de Arte Plastice „Nico-
lae Grigorescu“.  

Mai amintesc și faptul că, prin acel acord cultural, cur-
surile de pictură, desen și de artă contemporană ale profesoru-
lui Popa aveau să fie completate de cele de istoria artei și de 
pictură românească ale soției acestuia, Eugenia Popa Hagiu, 
care l-a însoțit pe întreaga perioadă a celor doi ani petrecuți 
în China.  

Influența artistului român avea să fie însă recunoscută și 
apreciată unanim de-a lungul timpului prin rolul determinant 
jucat în istoria educației artistice chineze, stilul artistic al aces-
tuia punându-și amprenta asupra picturii chineze contempo-
rane. Clasa profesorului Popa a avut 14 studenți, atent selectați 
de pe teritoriul întregii Chine, drept cele mai promițătoare ta-
lente în domeniul artelor plastice. Toți aceștia au devenit ul-
terior nume emblematice ale picturii chineze contemporane, 
profesori universitari și fondatori de școli de pictură.  

Revenind la ceremonia oficială de deschidere a expoziției 

comemorative „Dincolo de Vizibil: Eugen Popa și Pictura 
Contemporană Chineză”, mai consemnez, spre fala săvârși-
nenilor și a națiunii române, larga participare a publicului și 
numărul mare de oficialități locale prezente la ceremonia de des- 
chidere a expoziției aniversare ca recunoaștere a contribuției 
pictorului român și ca un semn de înaltă prețuire a memoriei 
acestuia. Peste toate însă s-a situat prezența fizică a foștilor 
elevi ai acestuia sau a urmașilor acestora. Majoritatea, trecuți 
de 80 de ani, au călătorit la Hangzhou din toate colțurile Chin-
ei, pentru a fi prezenți la marcarea celor șase decenii de la fon-
darea clasei condusă de Eugen Popa și pentru a dona personal 
lucrările, drept o confirmare a recunoașterii rolului important 
al artistului român în pictura contemporană chineză. Lor li s-au 
adăugat, în format video, primarul comunei Săvârșin, domnul 
Ioan Vodicean și cele două nepoate ale pictorului care au con-

tribuit direct la realizarea 
expoziției.  

Cu acest prilej, dom-
nul ambasador Basil Con-
stantinescu, a spus: „Sin-
cere felicitări și mulțumiri, 
domnule primar Vodicean, 
pentru contribuția de 
excepție pe care ați avut-o 
la succesul acestui eveni-
ment, mai cu seamă pentru 
extraordinara manieră în 
care ați adus aproape de 
sufletele audienței chineze 
specificul locului natal al 
Maestrului Popa.”  

În răspunsul său de 
mulțumire, domnul pri-
mar Ioan Vodicean a con-

chis: „Este atât de puțin, domnule ambasador, în comparație 
cu zestrea culturală impresionantă pe care a lansat-o Eugen 
Popa, umanității. Cred că este un prim pas , pe care, din păcate 
pentru noi, l-au făcut alții înainte, în procesul de recunoaștere 
a valorilor noastre naționale uitate sau nedescoperite încă. 
Dar nu este totul pierdut. Sunt convins că vom putea realiza 
și noi, aici, acasă, un eveniment similar. Propunerea părții chi-
neze a fost deja formulată în această direcție. Vă mulțumesc, 
Excelența Voastră, pentru tot ceea ce faceți pentru promovarea 
culturii naționale într-o țară atât de specială!”  

Pentru toți cei cărora însemnările mele le-au stârnit in-
teresul să viziteze așezarea regală, mai notez că prin actul de 
donaţie făcut în primăvara anului 2008, de către artista Euge-
nia Hagiu Popa, casa părintească, renovată, a pictorului Eu-
gen Popa şi o semnificativă colecţie de artă, completată prin 
piese etnografice, a intrat în proprietatea domeniului public, cu 
statut de casă memorială şi colecţie de artă. Casa memorială 
păstrează elementele principale ale încăperilor cu destinaţie de 
locuit, unde se regăsesc: salonul mobilat cu piese în stil flo-
rentin, atelierul artistului, o mică cameră amenajată cu piese 
etnografice şi o încăpere care reţine obiecte ce fac trimitere la 
istoricul zonei, implicit la cel al familiei Popa.

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE  

Basil CONSTANTINESCU - Ambasador al României în Republica Populară Chineză
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Domnule primar, cum reac-
ționează oamenii la mesajele auto-
rităților județene, inclusiv la me-
sajele Primăriei Checea?  

Oamenii sunt responsabili și conștienți de situația prin 
care trecem și fiecare încearcă să respecte normele impuse de 
autorități, pentru a se proteja de pericolul coronavirusului. Cu 
toții am trecut în ultimele luni prin situații noi și neplăcute. 
Cel mai greu le-a fost celor cu copii mici sau de școală, pro-
fesorilor, celor cu părinți sau bunici în vârstă, celor aflați în 
suferință, celor ce au rămas fără sursă de venit.  

Ați traversat o perioadă destul de grea din acest punct 
de vedere.  

Ca toată țara, am avut și noi o perioadă nefastă, dar am 
reușit prin efortul comun al întregii noastre comunități, al nos-
tru ca autorități responsabile să facem dezinfecția spațiilor 
publice, a străzilor, a trotuarelor și să convingem cetățenii să 
stea, atunci când a fost cazul, în izolare.  

V-ați sprijint eforturile și pe colaborarea cu voluntari?  
Da, a existat și există în continuare un sprijin real din 

partea voluntarilor de a fi la dispoziția celor aflați în nevoie, 
astfel că reușim să menținem comuna noastră Checea în 
graficul fără cazuri confirmate și fără transmitere comunitară. 
Am avut, după cum am mai spus, două cazuri neconcludente și 
au fost izolate, pentru siguranță. De aceea, rog consătenii să nu 
exagereze nici cu presupunerile, dar nici cu relaxarea și să nu 
arunce în derizoriu acest inamic invizibil! Îi rog să fiți prudenți 
și responsabili și să continuăm să nu irosim tot ceea ce am 
câștigat cu eforturi în ultima perioadă!  

Puteți să vorbiți de unele măsuri pe care le-ați luat în 
localitate?  

Așa cum am mai spus în luna iulie, am con-
tinuat să dezinfectăm străzile din comună. Această 
operațiune s-a repetat săptămânal și o vom aplica în 
continuare atât cât este necesar, până când situația 
se va stabiliza.  

Domnule primar, dacă mai rămânem în 
spațiul acesta al pandemiei, trebuie spus că în ul-
tima vreme, pe plan național, situația este grea, ca 
să nu spun dramatică.  

Daniel-Florin FLOREA - Primar al comunei Checea

CHECEA
„Dumnezeu să ocrotească localitatea noastră și să vă țină sănătoși, 

dragi cetățeni!”

Revin cu bucurie în comuna Checea, pentru a afla de la cel mai categoric câștigător al 
alegerilor locale din acest an, cum stau lucrurile în comuna sa.  

Din păcate aveți dreptate, având în vedere evoluția din 
ultimele zile a pandemiei. Da, putem spune că situația se 
înrăutățește de la o zi la alta, iată de ce îi rog pe toți consătenii 
mei să respecte cu rigurozitate toate recomandările autorităților 
cu privire la modalitățile de protejare și de evitare a răspândirii 
virusului, în special păstrarea distanței, igienizarea și mai ales 
purtarea măștii de protecție!  

Ce îi îndemnați pe locuitorii comunei, domnule primar?  
Să respecte regulile, domnule Miron! Asta e clar și impor-

tant! Reamintesc, dacă tot m-ați întrebat, câteva recomandări: 
conștientizarea pericolului transmiterii acestei boli; respec-
tarea și păstrarea distanțării sociale indiferent unde ne aflăm; 
purtarea măștii, mai ales în zonele închise și aglomerate;  
spălarea, cât mai des posibil, pe mâini; restrângerea, cât mai 
mult posibil, a ieșirilor în zone aglomerate. Ținând cont de 
evoluția răspândirii infecției cu virusul SARS–CoV2, în ve-
derea prevenirii răspândirii acesteia, pentru persoanele care au 
fost în contact cu o persoană infectată sau care au sosit din țări-
zone cu risc epidemiologic ridicat de transmitere, le recomand 
autoizolarea la domiciliu pe o perioadă de 14 zile.  

Pot specifica, domnule primar, că această autoizolare 
este cu titlu de recomandare?  

Da, chiar subliniez faptul că această autoizolare este 
doar cu titlu de recomandare, însă în cazul în care una dintre 
persoanele vizate anterior îmbolnăvește o altă persoană, riscă 
să intre sub incidența legii conform articolului 352 din noul 
Cod Penal (infracțiuni contra sănătății publice – zădărnicirea 
combaterii bolilor) și să sufere consecințele săvârșirii acestei 
fapte.  Dumnezeu să ocrotească localitatea noastră și să vă țină 
sănătoși, dragi cetățeni! 

 Pagină coordonată de Gheorghe MIRON  

Timiș

Din traista 
cu epigrame

Femeile sunt mai longevive decât bărbaţii
Virgil SCĂRLĂTESCU

Mi-a spus, chiar mie, un om cult
Că adevărul ăsta este:
Femeile trăiesc mai mult, 
Pentru că ele n-au neveste!
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Pagini realizate de Mihaela ASTRENIE

IABLANITA,

Domnule primar, în numele conducerii „Asociației Pri-
marilor din Banatul Istoric”, vă felicităm pentru succesul 
dumneavoastră!  

Vă mulțumesc!
Sunteți un om cu o vastă experiență în administrație, 

dar vă întreb, totuși, dincolo de realizările dumneavoastră, 
cu ce gânduri reveniți în fruntea acestei administrații?  

Domnișoară Mihaela, în acești patru ani pornesc cu gân-
dul de a pune la punct toate proiectele mele, rămase în urmă 
cu opt ani, nefinalizate și cu dorința, privind următorul ciclu 
financiar care ne bate la ușă, de a demara cât mai multe pro-
iecte necesare, precum se vede, acestei comune frumoase și 
oamenilor ei minunați.  

După anii dumneavoastră de muncă în folosul acestei 
comune și după o absență de opt ani, acum, când oamenii 
au realizat că atunci au ales greșit, cum ați găsit comuna?  

Rău, în toți acești opt ani în care am lipsit de la condu-
cerea administrației, chiar și o mare parte a ceea ce făcusem eu 
s-a degradat. Și asta o spun nu numai eu, ci și locuitorii comu-
nei Iablanița, dovadă că la aceste alegeri locale m-au reales. 
Și, ca să fiu mai concret în răspunsul meu, vreau să subliniez 
câteva aspecte, dacă se poate.  

Desigur! 
Vezi, dumneata, dacă ar fi să încep cu drumurile, cu in-

frastructura atât de necesară unei localități, pot să te asigur 
că drumurile de care am amintit s-au degradat, sigur, unii pot 
spune că s-au stricat, pentru a fi introdusă apa curentă ori ca-
nalizarea, dar ele trebuiau refăcute în timpul cel mai scurt. 
Apoi, aș mai aminti cu tristețe că în planul cultural, în ceea 
ce privește infrastructura educațională, lucrurile stau la fel 
de rău, dacă nu și mai rău și când spun asta, fac trimitere la 
Căminele Culturale făcute și modernizate de mine pe marele 
proiect 322 de 2.500.000 de euro, în unele plouă în interior că 
ți se rupe sufletul amintindu-ți cum au fost și cum arată azi.  

Într-un fel, trebuie să o luați de la capăt.  
Din păcate, trebuie să mă îngrijesc să refac ceea ce am 

făcut odată și să dezvolt, în același timp, alte proiecte așteptate 
de consătenii mei de ani buni.  

Vi se pare acest drum pe care v-ați reîntors mai greu 
decât la început?  

Da, dar sunt hotărât ca, împreună cu toată echipa mea, să 
ducem la bun sfârșit tot ceea ce ne-am propus.  

Domnule primar, sunteți cunoscut ca un om apropiat 
de datinile și obiceiurile bănățenilor și nu numai...  

Ați spus exact: „și nu numai”, pentru că eu respect orice 
manifestare cultural-artistică ancorată în tradițiile noastre 
românești.  

Pentru cititorii noștri din Iablanița, doresc să aflu dacă 

„Doresc să mulțumesc întregii echipe care mi-a fost alături și tuturor 
consătenilor care m-au ales!“

Victor TERTELEACĂ - Primar al comunei Iablanița

Am străbătut un drum lung, spre o comuna în care oamenii ei, după o chibzuială înțeleaptă, 
au reașezat prin votul lor, în fruntea primăriei, un om care chiar merită această poziție. 

Și asta nu o spun eu, ci o dovedesc faptele sale de până acum. La intrare, comuna m-a primit cu 
fumul focurilor proaspăt aprinse, ce se înălțau pe coșuri, ca pe niște tulpini de arbori albăstrii. 
La un moment dat, privirea mi-a fost atrasă de un arc amplu, semicircular, ivit peste crestele 
munților. Erau primele semne ale răsăritului, proaspăt deșteptat la acest ceas în care vaporii  
toamnei suferă un ușor proces de înghețare. Semn că Banatul de munte se pregătește să întâm-
pine anotimpul de iarnă.  

veți continua să susțineți acele activități legate de suflet și 
datini?  

Negreșit! De altfel, nu numai că voi susține cu toată 
inima viața spirituală a comunei, dar doresc în egală măsură 
să revitalizez acest sector vitregit în acești ani de orice spri-
jin. Gândiți-vă că nici măcar cunoscuta Fundaţie Culturală 
„Craina Bănăţeană” din Petnic nu a primit, în acei opt ani cât 
am lipsit de la conducerea primăriei, sprijinul pe care îl merită.  

Se spune că în trecutele mandate, pentru dumneavoastră 
primăria era ca o a doua casă, că lucrați mult peste pro-
gramul afișat pe ușa biroului. De ce?  

Nu poți fi primar și să lucrezi opt ore. Un primar are pro-
gramul de lucru întins pe durata solicitărilor. Dar, mulțumesc 
și pe această cale familiei mele care mă înțelege și mă susține, 
conștientă că munca la primărie îmi cere foarte mult timp.  

Domnule primar, care este proiectul la care vă gândiți 
mai mult pentru acest mandat?  

Un proiect care se află pe prima pagină a agendei mele 
de lucru, este acela privind reabilitarea tuturor drumurilor 
agri-cole, pentru că oamenii au cam fost dați uitării în acești 
ani. Imaginați-vă că oamenii comunei au strâns bani de la ei, 
pentru a putea să repare, cât de cât, aceste drumuri pentru a-și 
putea aduce recoltele.  

Știu că și tinerii comunei Iablanița reprezintă o priori-
tate pentru dumneavoastră.  

Desigur, chiar am finanțat de la GAL, cu 100.000 de 
euro, construirea unui teren de sport multifuncțional, teren 
prevăzut cu nocturnă și dacă vorbesc despre sport, doresc 
reînființarea echipei de fotbal pentru care, acum opt ani, am 
început construcția unui stadion prevăzut cu vestiare moderne 
și tribune, dar și aici, în acești ani, nu s-a mai făcut nimic, ba 
mai mult, s-a și desființat echipa de fotbal.  

Nu aș vrea să încheiem acest dialog fără să vă întreb și 
despre situația instituțiilor de învățământ din comună.  

Domnișoară, școala de la Iablanița a fost modernizată în 
anii în care am fost primar, cu sprijinul unor fonduri obținute 
de mine, iar celelalte două clădiri, una am găsit-o în paragină, 
s-au început niște lucrări, care nu s-au mai finalizat nici în ziua 
de azi, iar cealaltă, cea de la Globul Craiovei, se află în același 
stadiu în care am lăsat-o eu acum opt ani.  

Domnule primar, mulțumindu-vă pentru amabilitatea 
cu care m-ați primit, vă mai întreb dacă aveți, la final de 
interviu, un mesaj pentru cineva anume?  

Desigur, prin intermediul acestui frumos jurnal al nostru, 
al primăriilor din Banatul Istoric, în care precum se vede și co- 
muna Iablanița are o pagină, doresc să mulțumesc întregii echi- 
pe care mi-a fost alături și tuturor consătenilor care m-au ales. 

Caraș-Severin
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LENAUHEIM Timiș

„Cei ce-și păstrează credința sunt mai puternici în lupta 
cu umbrele acestei lumi!”

 Pagină coordonată de Gheorghe MIRON

Îndemnat de gândul frumos că președintele de onoare al Uniunii Jurnaliștilor din Banatul Istoric este Înaltpresfințitul 
Părinte Mitropolit Ioan, am purces spre comuna Lenauheim, pentru a realiza prima parte a dialogului de mai jos.  

Preaonorate Părinte Ștefan-Aurelian  
Ciucur, cum a afectat pandemia de coronavirus 
COVID-19 Biserica Ortodoxă Lenauheim?  

Dragă domnule Miron, comuna Lenauheim 
este un loc de liniște, un loc de revenire după tu-
multul unei lungi zile petrecute într-un mare oraș, 
cu aglomerația de rigoare, după cum mărturisesc 
cei ce lucrează în citadela județului nostru, orașul 
Timișoara. Seara, după ora 21.00, putem spune 
că fiecare locuitor al comunei se așază la prispa 
casei, nu mai prea vezi oameni umblând pe străzi, 
nici mașini nu circulă, nefiind o localitate de 
tranzit. Bineînțeles excepția de la regulă sunt co-
piii trecuți spre adolescență, ce se mai întâlnesc și-
și spun povești până târziu în noapte, însă dinspre 
ei vin povești de lupte câștigate cu imaginarul, de 
iubire, râsete și bucuria reîntâlnirii după o lungă 
zi. Atât timp cât nu stau pierduți în tehnologie, de 
ce nu? Mereu ies din Biserică, seara după slujba Vecerniei și 
îi văd, aud, peste drum, la piață, locul unde își umplu viața de 
mireasma tinereții. Ei, peste toată liniștea aceasta ce-a învăluit 
mereu cătunul, iată că o umbră s-a abătut și aici, tulburarea 
adusă de noua pandemie a afectat liniștea multora. În Biserica 
din sat s-a simțit la fel de mult ca-n lumea toată și asta pentru 
că a fost plină mai mult de bătrânii satului. Dacă la începutul 
pandemiei bătrânii ieșeau din casă cu restricții orare, Biserica 
neputând întrutotul să se adapteze programului lor, iată că s-a 
văzut golită de cei mai fervenți creștini ce îi treceau pragul.  

Și mai apoi?  
Mai apoi au urmat 2 luni de slujire cu ușile închise, iarăși 

o perioadă grea ce a acoperit și frumoasele sărbători pascale. 
Ce poate fi mai trist pentru un preot decât să iasă în noaptea 
Învierii din Sfântul Altar rostind ,,Veniți de luați lumină!” și 
să nu-l întâmpine nimeni? După această perioadă în care au 
început să se ridice restricțiile, n-am mai văzut pe mulți din cei 
dragi, și asta nu pentru că au fost victime ale virusului fizic, în 
sat n-au fost cazuri de îmbolnăviri în perioada menționată, ci 
au fost victime spirituale - adică temerea de boală, suferință,  
moarte, i-a făcut pe mulți dintre cei ce veneau la Biserică să 
nu mai vină. Asta pentru că se fereau de oricine le-ar fi putut 
aduce îmbolnăvirea, mulți nu mai ieșeau nici din casă deși 
aveau voie s-o facă.  

Ștefan-Aurelian CIUCUR - Parohia Ortodoxă Lenauheim

Părinte, cum reușeste să facă față Biserica 
Ortodoxă din Lenauheim  coronavirusului?  

Biserica noastră creștin ortodoxă, cu tradiții 
alese, cu rădăcini apostolice, a trecut prin pande-
mie cu Rugăciunea. Starea de urgență impusă de 
autorități nu a afectat practicarea rugăciunii, ba 
dimpotrivă a înmulțit-o. În localitatea noastră, 
Lenauheim, biserica ortodoxă s-a aflat într-o 
perioada de construcții, consolidări. Pandemia a 
întârziat efectuarea acestora, însă noi am slujit în 
întreaga perioadă în Biserica Romano-Catolică 
din localitate. Mulțumim pe această cale Diecezei 
Romano-Catolice pentru găzduirea de care ne-a 
făcut parte, și aici vorbim de o perioadă de 2 ani, 
august 2018-august 2020.   

Construcțiile s-au terminat?  
Construcțiile s-au terminat și ne-am întors 

acasă, în Biserica noastră ortodoxă. Dar ce avem 
acum? Ziduri frumoase, cu forme și culori alese, dar este goală 
de credincioși. Creștinii care mai frecventează Biserica satului 
sunt foarte puțini, dar sunt suflete ce vin mereu.  

Cum reacționează credincioșii la măsurile luate?  
Credincioșii vin, respectă măsurile impuse, distanțarea și 

purtarea măștii, însă tuturor ne este dor și de cei ce veneau 
până în pandemie și acum nu mai vin. Nu avem tăria să pretin- 
dem celor care nu veneau deloc să înceapă a veni, deși suferința 
din lume, starea de luptă cu un nou virus, teama de moarte chi-
ar, ar fi trebuit să aducă oamenii spre Dumnezeu. N-a fost așa.  

Se spune, Preabunule Părinte, ca în tot răul e și bine. 
Care ar fi efectele pozitive în această pandemie pentru 
biserică și credincioși?  

Efecte pozitive? Lumea a fost și încă mai este cernută de 
cel rău. Rămân în picioare doar cei ce-și păstrează credința, 
sunt mai puternici în lupta cu umbrele acestei lumi, cei ce-și 
doresc să-și păstreze numele de cetățeni ai Raiului, căci pen-
tru aceștia, casa nu este pe acest pământ, iar aici vorbim de 
creștinii din lumea întreagă. Astfel de credincioși își dorește și 
Dumnezeu, să nu dăm înapoi la ispitele, încercările, greutățile 
ce ne apar în cale. Dumnezeu îi așteaptă pe cei care au căzut să 
se ridice, mâna Lui stă întinsă, încă, spre ei. Acesta-i un aspect 
pozitiv - am fost încercați, am fost cernuți, ni s-a pus piedică 
și noi suntem tot aici, în picioare.  

Mă rog și pentru viii și pentru morții mei.
Tot una-mi sunt acuma părtașii și dușmanii,
Cu ei deopotrivă mi-am sfărâmat eu anii,
Și dragostea și vrajba le-am împărțit cu ei.

Pe morți în rugăciunea de seară mi-i culeg.
Aceștia sunt, Doamne, iar eu printre morminte.
Au fost în ei avânturi și-au fost și pogorâminte.
Puțin în fiecare, în toți am fost întreg.

Poezia creștină                                 Rugăciunea din amurg  
            

De viforele vieții ei sunt acum deșerți,
Dar dragostea, dar vrajba, din toate ce rămâne?
Zdrobită rugăciune la mila ta, Stăpâne,
Sunt și eu printre morți rugându-mă să-i ierți.

Și adunându-mi viii, la mila ta recurg,
Când crugul alb al zilei pământul încunună:
Tu dă-le, Doamne, dă-le cu toată mâna bună
Târzia-nțelepciune din tristul meu amurg.   

   Nichifor CRAINIC
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SECUSIGIU Arad

Gheorghe GRAD - Primar al comunei Secusigiu

    Pagină coordonată de Mihaela ASTRENIE

„Interesul comunei este deasupra celui politic!”

În urma alegerilor din 
luna septembrie, domnul 

Gheorghe Grad a devenit prima-
rul comunei Secusigiu. În urmă 
cu mulți ani, atunci când se afla la 
primul său mandat de consilier lo-
cal, domnul primar de azi spunea: 
„Nu am venit în Consiliul Local să 
stau degeaba, ci doresc să îmi aduc 

aportul la susţinerea proiectelor importante pentru comună. 
Spre exemplu, am iniţiat un proiect pentru obţinerea de fon-
duri europene în vederea achiziţionării de tehnică de calcul 

pentru creşterea gradului de informatizare a Primăriei, in- 
clusiv aparatură GPS pentru efectuarea măsurătorilor în câmp.  

Chiar dacă sunt în opoziţie în Consiliul Local, consider 
că interesul comunei este deasupra celui politic şi voi încerca 
să obţin finanţare pentru orice proiect al comunei, indiferent 
de cel care iniţiază astfel de proiecte şi indiferent de colora-
tura sa politică. În acest sens, am cerut consilierilor PSD din 
Consiliul Judeţean pentru a nu se opune proiectelor comunei 
Secusigiu şi să voteze în plen pentru reabilitarea drumului  
judeţean spre Secusigiu. Important este ca toţi să conlucrăm şi  
să găsim soluţii pentru ca întreaga comună Secusigiu să  
prospere.“ 

Primim la redacție o frumoasă scrisoare semnată 
de Sorina Matei, din comuna Secusigiu, elevă  a 

unui cunoscut liceu din Arad și care ne „dojenește” pentru 
faptul că nu publicăm mai multă poezie în pagina de Secu-
sigiu. „Mi-ar plăcea, ne spune tânăra cititoare, să citesc în 
pagina noastră de Secusigiu, o poezie frumoasă semnată 
de un poet arădean, Mircea Micu.” Dragă Sorina, dorind 
să nu te dezamăgim prin selecția noastră, îți mărturisesc 
că la acest autor ne-am fi oprit și noi, chiar dacă nu i-ai fi 
spus numele. Mai spunem, pentru cititorii noștri din alte 
județe, că acest poet crescut într-o familie de intelectuali 
crescuți în spiritul Școlii Ardelene, a beneficiat de lec-
turi literare solide, încă din copilărie, stăpânit, totuși, de 
o nostalgie uneori, aproape duios de nefirească, de locul 
acela care se numeşte veşnicia născută la sat.  

Primim la redacție…  
A fi peste mormântul verii,
Sedus de viață ca de-un dor,
Mânz tânăr degustând lumina,
Sălbatic și nerăbdător.

Să crezi că nu există moarte,
Că morții sunt numai un fel
De fluturi adormiți de muzici
Și-nchiși în bile de oțel.

A fi uitat de toată lumea,
A fi iubit de cine vrei,
Când vin să te-ncălzească noaptea
Fragile, turmele de miei.

A fi pe-un câmp uitat de lume,
De smog uitat și de mașini,
Tu singur duelând în aer
Cu săbiile unor crini.

A ști râzând, că sânul tandru
Rotit în porțelan etern
Se surpă-n el până devine
Mormânt al laptelui matern.

Și peste toate, ca un tigru,
Să treci râzând și să te minți.
Și când amenință zăpadă
Să o întâmpini cu o floare-n dinți.  

Rubrica școlii  
Tableta de gramatică  

Cum este corect: „Tu plecasei / văzusei, vorbisei etc.” 
sau, „Tu plecaseşi / văzuseşi / vorbiseşi etc.? În 

nenumărate contexte de comunicare este necesară folosirea tim-
pului mai mult ca perfect, pentru a exprima o acţiune trecută 
care s-a îndeplinit înaintea altei acţiuni tot trecute, de exem-
plu: „Eu terminasem de scris tema când ai venit tu, termina-
sem este un verb la mai mult ca perfect, acţiunea terminasem 
îndeplinindu-se înaintea acţiunii ai venit. Probleme se ivesc, de 
multe ori, la persoana a doua, singular. Regula generală după 
care se construieşte acest timp este următoarea: la mai mult ca 
perfect, verbele primesc terminaţiile – sem, – şeşi, -se, -serăm, 
-serăţi, -seră, adăugate unei părţi, aceeași la toate persoanele, 
cu care se alcătuieşte şi perfectul simplu. De exemplu: eu ple-
casem, tu plecaseşi, el plecase, noi plecaserăm, voi plecaserăţi, 
ei plecaseră. Prin urmare, în legătură cu verbele din titlul arti-
colului, formele corecte sunt: Tu plecaseşi / văzuseşi / vorbiseşi 
etc.  Mai trebuie precizat că, la persoanele I şi a II-a plural, sunt 
admise şi formele fără -ră: noi plecasem, vorbisem / văzusem 
etc., voi plecaseţi / vorbiseţi / văzuseţi etc., dar recomandate 
sunt cele cu -ră. De asemenea, trebuie atenţie la ortografierea 
formelor de mai mult ca perfect terminate în -și sau -se, pentru 
a nu se scrie, greşit, cu cratimă, confundându-se -și sau -se cu 
pronumele reflexiv. Mai mult ca perfectul nu poate primi pro-
nume reflexiv decât înaintea verbului: el se dusese, el făcuse, se 
auzise etc. Și nu el se duse-se, el făcu-se, se auzi-se etc.  

Cuvântul care zidește

  † TIMOTEI 
- Arhiepiscop al Aradului  

Mântuitorul Însuși „fiind întrebat 
de farisei când va veni Împărăția 

lui Dumnezeu le-a răspuns și a zis: Împărăția lui Dumnezeu 
nu va veni în chip văzut. Și nici nu vor zice: Iat-o aici sau 
acolo. Căci, iată, Împărăția lui Dumnezeu este înlăuntrul 
vostru”. Un mare om de cultură afirma următoarele: „Există 
un spectacol mai mare decât întinsul mării: cerul. Există şi un 
spectacol mai mare decât cerul: sufletul omenesc.” (Victor 
Hugo). Puterile sufletești sunt cele prin care pământul câștigă 
cerul.  Stăruie în conștiință tot cuvintele Mântuitorului: „Din 
zilele lui Ioan Botezătorul până acum, împărăția ceruri-
lor se ia prin stăruință și cei ce se silesc pun mâna pe ea”. 
În întâmpinarea strădaniilor omenești de a conlucra cu ha-
rul dumnezeiesc, vine Domnul Însuși. Năzuința tuturor este 
aceea de a ajunge la porțile împărăției, nutrind certitudinea 
exprimată prin cuvintele apostolului „că Dumnezeu voiește 
ca toți oamenii să se mântuiască și la cunoștința adevărului 
să vină.” Voința, având adevărata libertate în mișcarea mereu 
spre bine și ferindu-se de ispita răutății, stăruie, potrivit 
rugăciunii domnești, astfel: „vie împărăția Ta; facă-se voia 
Ta, precum în cer și pe pământ.”  

Mircea MICU  
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DENTA
„Doresc ca Denta să ajungă la standardele unei comune europene!”

Timiș

Bună ziua, domnule primar! Vorbeam pe drum cu 
colegii mei despre cât de frumos arată această comună, în 
care ne aflăm pentru prima dată în calitate de jurnalişti.

Bună ziua, domnişoară! Bine aţi venit! Aspectul de azi 
al comunei se datorează şi diverselor proiecte pe care le-am 
desfăşurat de-a lungul timpului, alături de Consiliul Local 
Denta şi de întreaga echipă cu care am lucrat, un rol foarte 
important, avându-l implicarea Consiliului Judeţean Timiş. Le 
mulţumesc, pe această cale, tuturor!

Puteţi să ne vorbiţi despre aceste proiecte?
Sigur că da, Cel mai important dintre ele a fost cel de 

„Modernizare străzi”, prin care am reuşit să asfaltăm aproape 
toate străzile din Denta, înclusiv satele aparţinătoare, Breştea 
şi Roviniţa Mare. Tot în cadrul acestui proiect au fost executate 
peste 700 de podeţe şi s-au săpat toate străzile pentru şanţurile 
ce urmează să fie turnate în ciment. S-a mai finalizat şi 
asfaltarea a două drumuri comunale şi a unui drum judeţean 
(Roviniţa Mare-Roviniţa Mică-Jamu Mare) şi s-a început un 
alt proiect „Sistem de canalizare şi epurare a apelor uzate” pe 
care sperăm să-l încheiem în 2021. 

Există şi lucrări pe care le-aţi făcut din bugetul local?
Bineînţeles! Am executat trotuare, am amenajat parcuri şi 

spaţii verzi, am renovat clădiri. Am încercat să facem investiţii 
pentru fiecare localitate în parte, pe fiecare sector, pe fiecare 
stradă, în aşa fel încât să fie toată lumea mulţumită.

Oamenii au încredere în dumneavoastră şi acest lucru 
s-a văzut la alegeri. Care sunt proiectele pe care le aveţi 
pentru viitor? Cum v-a arăta Denta peste patru ani?

Întotdeuna mi-a făcut plăcere să călătoresc spre Denta. Aflată la doar 50 km de Timişoara, 
aceasta este unul din locurile în care găseşti oameni calzi, gospodari, cu nestrămutată credinţă 

în Dumnezeu şi consideraţie faţă aproapele lor. Trecând cu privirea prin faţa caselor ţi se bucură 
sufletul  de verdele viu, curat al livezilor şi de bogăţia florilor cu miros amărui, de toamnă. În centru, 
la primărie, ne întâmpină domnul Petru Tapanov, edilul comunei.

Proiectele sunt diverse. Avem în plan asfaltarea străzilor 
laterale, punerea în funcţiune a sistemului de canalizare, 
finalizarea construirii unei capele, continuarea unor trotuare, 
introducerea de gaz metan în cele două sate, Breştea şi 
Roviniţa Mare, şi construcţia a două staţii de tratare a apei, 
dar şi construirea unui Cămin Cultural la standarde moderne, 
unde ansamblurile noastre populare să îşi poată desfăşura 
activitatea.

Ştiu că ansamblurile locale au susţinut o mare parte din 
activitatea culturală a comunei.

Da. Şi o vor face în continuare, de îndată ce normele de 
pandemie vor dispărea şi vom putea să ne organizăm pentru 
spectacole.  

Şi în ceea ce priveşte activităţile oamenilor în aer liber?
Plănuim construirea unor spaţii verzi, piste pentru 

biciclete, amenajarea unor străzi astfel încât Denta să ajungă 
la standardele unei comune europene.

Vă doresc mult succes şi sănătate, domnule primar! Să 
vă ajute Dumnezeu să realizaţi toate proiectele în cel mai 
scurt timp posibil!

Vă mulţumesc, domnişoară, şi vă poftesc să mai treceţi 
pe la noi! Toate cele bune!

Prof. Anca Luminița EFTENIE

Petru TAPANOV - Primar al comunei Denta
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VINGA Arad

      Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE 

Ioan NEGREI - Primar al comunei Vinga

Domnule primar, realegerea dumneavoastră, care a fost 
anticipată de majoritatea locuitorilor comunei, s-a adeverit.  

Este adevărat și cred că ea este rezultatul muncii mele 
de-a lungul acestor ani de când mă aflu în fruntea primăriei.  

Suntem primul jurnal care a anunțat intenția dumnea-
voastră de a candida pentru un nou mandat și, mulțumindu-
vă pentru încrederea pe care ne-ați acordat-o atunci când 
ne-ați îngăduit să facem acest gest, vă felicit azi, în numele 
„Asociației Primarilor din Banatul Istoric”, instituție al cărei 
membru fondator sunteți.  

Vă mulțumesc! 
Azi nu doresc să fac o retrospectivă a realizărilor dum-

neavoastră, ele oricum sunt binecunoscute, dar vreau să vă 
întreb cu ce gânduri vă continuați drumul?  

Așa cum am pus în practică până acum toate proiectele 
pe care le-am prevăzut pentru bunul mers al comunei, așa și 
pe mai departe, vom continua să derulăm investiții și proiecte 
necesare și utile dezvoltării și prosperității comunei noastre, 
gradual desigur, luându-se în considerare necesitățile tuturor 
localităților din aria noastră de administrație.  

Privind totuși o clipă spre trecut ce ne puteți spune?  
Privind, așa cum ați spus, spre trecut, trebuie să menționez 

faptul că toate realizările au fost posibile cu sprijinul Consiliu- 
lui Local și al aparatului administrativ al Primăriei, sprijin 
susținut de atmosfera de bună înțelegere între oameni, oameni 
care știu să țină mereu seama de interesele comunei.  

Mereu ați avut un cuvânt de mulțumire pentru membrii 
Consiliului Local, fapt de admirat.  

Este firesc, nimeni nu poate face totul singur.  
Veți promova și în viitor aceeași transparență 

decizională?  
Am promovat și voi promova și în continuare o 

administrație care nu are nimic de ascuns, preocupată 
mereu de rezolvarea problemelor comunei și a comu-
nității noastre locale, încercând, ca și până acum, să-
mi slujesc consătenii într-o transparență deplină.  

Aveți repere-ghid în activitatea dumneavoastră?  
Un om, indiferent de profesia sa, care nu are 

astfel de repere se rătăcește, eu, în activitatea mea 
desfășurată în cadrul aministrativ, m-am ghidat după 
principiul că orice primar trebuie să muncească și 
să se lupte, în sensul civilizat al termenului, pen-
tru binele comunității care l-a ales în fruntea ei, să 
depună toate eforturile pentru progresul acelei așezări 
căreia îi aparține, să fie deschis oricărei solicitări a 
consătenilor săi, desigur în limita în care legea per-
mite acest lucru și, mai ales, să rezolve acele solicitări. 
Și, nu în ultimul rând, să nu confunde niciodată acti-
vitatea administrativă cu interesele politice.  

„Prin munca mea am făcut și voi face tot ce-mi stă în putere 
pentru binele comunei!”

Se poate realiza acest deziderat?  
Sigur, numai atunci când separi hotărât munca de primar 

de politică poți asigura un climat benefic de liniște și înțelegere 
între toți oamenii, conlucrând armonios pentru binele comunei.  

Așa ați procedat mereu ca edil?  
Să stiți că da! Astfel am privit activitatea mea de primar 

în toți acești ani de când am fost ales prin votul consătenilor 
mei și vă asigur că tot astfel voi gândi și în viitor, privind cu 
sinceritate în ochi pe fiecare consătean al meu. Sunt convins 
că prin munca mea am făcut și voi face tot ce-mi stă în putere 
pentru binele comunei.  

Domnule primar, aveți în acest moment un mesaj pen-
tru consătenii dumneavoastră?  

În primul rând doresc să mulțumesc tuturor celor care 
m-au mandatat cu încrederea lor pentru încă patru ani de acti-
vitate în fruntea primăriei și să urez tuturor locuitorilor comu-
nei noastre, indiferent de opțiunile lor politice, zile frumoase 
alături de cei dragi lor, pentru că numai împliniți în mijlocul 
familiei putem fi bucuroși împreună.  

Militați deseori, ca să spun astfel, pentru armonie, pen-
tru pace și înțelegere.  

Desigur și fac acest lucru convins fiind că așa cum am 
arătat în anii trecuți, împreună, călăuziți de înțelegere putem 
să clădim o comună tot mai frumoasă și mai bine gospodărită, 
pentru că numai o comună în care respectul domnește între 
membrii săi poate asigura liniștea între vecini și voia bună între 
prieteni. 

La ceasul la care pruncii se întind sub pilota de puf de rață ascultând lumea, satele Ba-
natului se trezesc cu zgomote slabe, dizarmonice, ale unei vieți care parcă se desfășoară 

undeva deasupra lor. Intru în Vinga, pe acoperișurile caselor cutreieră vântul rece al toamnei 
și în curțile caselor latră câinii, salutându-și stăpânii care ieșeau în pridvor. Vitele scot mugete 
joase în drumul lor spre adăpat, iar cântecul prelung, revărsându-se prin curți, al unei femei, 
înfrumusețează dimineața răcoroasă. În sediul administrației, matinal, așa cum îi stă bine unui 
gospodar, domnul primar…  
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Domnul meu, mi-ați vorbit, la trecuta noastră întâlnire, 
despre bucuria cu care vă însoțiți sufletul, urcând în liniște pe 
drumuri de munte, în călătoria lui spre Dumnezeu.  

Vorbă frumoasă, care îmi place. Dar eu nu am atins și nici 
nu cred că voi putea atinge vreodată nici măcar prima din cele 
trei trepte de lumină care m-ar apropia cu sufletul de gleznele 
Bunului Dumnezeu.  

Este slab omul, domnul meu?  
Draga mea, slab e numai omul care, trăind doar într-o lume 

materială, crede că e și adevărată. Slab e acela care se hrănește 
doar cu ambiții în loc de iubire. Acela e slab, omul care strânge 
averi oprindu-se din goana sa funambulescă pentru a privi la ce- 
rul de deasupra lui, doar pentru a socoti cât de mare va fi partea 
de cer pe care o va stâpâni după moarte. Și ca o ironie a desti-
nului, în tot acest timp, pe pământ, lângă el, se află mereu femei 
tinere care vor încerca să-l separe de banii lui.  

Pământ și cenușă...  
Mai mult cenușă. Fitzgerald vorbește unde-

va despre un loc hilar, despre o vale a cenușii un 
loc unde cenușa crește ca lanurile de grâu pe dea- 
luri și în grădini grotești, unde cenușa ia forma 
unor case, din care se înalță hornuri și fuioare de 
fum și, în cele din urmă, într-un efort de transcen-
dență, ia forma unor oameni care se mișcă neclar.  

Cum comentați situația din Statele Unite unde au loc 
proteste violente faţă de moartea unui bărbat de culoare, 
George Floyd, în timp ce era imobilizat de poliţişti în oraşul 
Minneapolis?

Dragă, America s-a clădit pe rasism și chiar în acest an se 
împlinește un secol de când Stoddard, în „Fluxul populațiilor 
de culoare împotriva supremației lumii albe”, își exprima 
îngrijorarea față de creșterea populației asiatice, a propagandei 
bolșevice și a panislamismului, în paralel cu scăderea fertilității 
în rândul rasei albe. America e o țară imprevizibilă, cu toate 
că ei își numesc guvernul administrație. Păi, banalul impozit 
pe ceai impus de britanici, se spune ca a precipitat declanșarea 
Revoluției Americane. La ăștia nu știi niciodată când scutură 
lingura peste marginea străchinii. Țara diavolilor de aur, cum 
o numea Gorki.  

Și cine erau «diavolii de aur»?  
În anii ‘30, când marele scriitor a vizitat America, în Rusia 

era foamete. Şi Gorki a încercat să obţină bani de la miliardarii 
americani, pentru poporul înfometat al ţării sale. Dar n-a 
avut succes. Şi-atunci, a scris un eseu extrem de critic despre 
America - „New York, oraşul diavolilor de aur” - diavolii 
aceştia fiind dolarii.  

Și Rusia?  
Ei, dacă privești lumea din Rusia, lumea pare mică. Rusia, 

e o șesime de pământ. Poate și din pricina asta, nicăieri vremea 
nu zboară atât de iute ca în Rusia. Să nu uităm niciodată când 
vorbim de Rusia, că în numai 29 de ani rușii au reușit să facă 
din Rusia o superputere mondială, ceea ce americanii au putut 
să facă din ţara lor abia în 200 de ani. Și dacă în Rusia ortodoxă 
s-ar fi întâmplat ceva asemănător cu modul în care administrația 

Uneori, atunci când pădurea s-a replămădit deplin și pe vârfurile munților negura se înalță la cer, interlocutorul 
meu, domnul Vasile Todi, se dovedește o gazdă bună chiar și pentru un hoț de gânduri…  

americană încearcă azi să înăbușe revolta populației, occidentul 
ar fi vuit. Draga mea, poporul ăsta purtător de Dumnezeu, 
purtător în inimă nu pe o hârtie bancară de un dolar, are o colosală 
vitalitate a sacrificiului și plonjează în sfera patriotismului cu 
nebănuite pasiuni creatoare. Amintește-ți că la numai 40 de ani, 
după ce au ieșit din Evul Mediu, rușii erau primii care trimiteau 
un om în spațiu! Dar tot ei știu, ca nimeni alții, aflați la un pahar 
cu votcă, să învârtească dimineața ca s-o ducă către nămiază pe 
cărări pline de cântec.  

Și ei sunt primul popor pe care politicienii noștri ne-au 
îndemnat să-l înjurăm.  

Ce politicieni? Ciorbea-periscop, Mitrea-șoferul de tir, 
Tăriceanu-cinci neveste, ori plagiatorul Ponta? Și ăștia dragă, 
sunt  doar o parte din politicienii care își târâiesc demnitatea 
neputând s-o poarte. Dar ca ei au mai fost în țara asta inși care 

au practicat obediența în locul politeții.  
Am vorbit în rândul trecut despre bătrâ-

nețe, acum vă întreb cum vi se pare vârsta de 
mijloc?  

Cea mai grea! E perioada aceea sumbră 
de incertitudini, când tinerețea s-a dus, iar 
bătrânețea încă n-a sosit. Pentru bărbați ea se 
aseamănă cu vârsta de treizeci de ani la fetele 
nemăritate, vârsta care le deschide fetelor o listă 

tot mai scurtă a burlacilor demni de luat în seamă și la care 
poșeta lor devine tot mai mare pentru speranțele rămase.  

Aș mai dori să vă întreb...  
Nu se mai poate, trebuie să ajung la Liturghie. Și nu vreau 

să se repete povestea pe care o cunosc de la preabunul meu 
bunic, preot ortodox prigonit în Grecia șovină.  

Vă rog să mi-o spuneți și renunț la orice altă întrebare.  
Se spune că într-o biserică de provincie, cam uitată de 

oameni, duminică dimineaţa nu a venit nimeni la Liturghie. 
Aşa că slujba a fost oficiată doar de preot şi de cântăreţ în faţa 
celui însărcinat cu vânzarea lumânărilor. Preotul s-a întrecut pe 
el însuşi, oficiind o slujbă atât de frumoasă, cu o predică atât de 
emoţionantă încât cei doi l-au întrebat uimiţi la sfârşit:  

- Părinte, de ce aţi ţinut să faceţi o asemenea slujbă şi o 
asemenea predică în biserica goală?  

- Cum goală?, a replicat părintele.  
- Păi nu a venit nimeni!, au spus cântăreţul şi lumânărarul.  
- Biserica era plină, dragii mei, dar voi nu aţi ajuns încă 

atât de sus prin rugăciune încât să puteţi vedea. Biserica era 
plină de îngerii celor care nu au venit la Liturghie, deşi ar fi 
trebuit să vină. Îngerii respectă rânduielile şi, chiar dacă omul 
care le e dat în pază nu vine la Liturghie, ei totuşi vin. Când 
   vine şi omul, îngerul e bucuros, când nu vine, e trist. Astăzi, 
biserica a fost plină de îngeri trişti, care au cântat împreună cu 
mine atât de frumos şi asta m-a stimulat.  

Mulțumesc, domnule Vasile Todi!  
Și eu îți mulțumesc, Roxana, rugându-te să nu uiți 

niciodată că îngerii vin mereu la Liturghie.  
                   Dialog consemnat de Roxana FURDEAN 

pentru Almanahul „Dobrogea” 2020  

„Îngerii vin mereu la Liturghie!”


